H.M. King Mohammed VI Rabat, Morocco

July 29, 2025

Your Majesty,

We are writing to request that the government of Morocco immediately release human rights defender Nasser Zefzafi on humanitarian grounds so he can care for his elderly father, who was recently diagnosed with stage IV cancer. Releasing Nasser on or before July 30 would uphold your long tradition of extending mercy to mark the anniversary of your accession to the throne.

As you know, Nasser Zefzafi is an Indigenous activist who led the Hirak El-Rif movement, which brought together tens of thousands of people in a series of mass protests. The protesters <u>called</u> for an end to the marginalization of Amazigh-speaking communities, and demanded improvements to health care systems and infrastructure, an end to corruption, and better employment opportunities. Nasser was arrested in May 2017 and convicted in June 2018 in a mass trial alongside other Hirak El-Rif movement leaders and participants, and sentenced to 20 years in prison.

Nasser's father was recently diagnosed with stage IV metastatic rectal cancer that has spread to his lungs, liver, and lymph nodes in his chest and abdomen. This cancer is incurable, though he is undergoing chemotherapy in an attempt to control it. We call on the government of Morocco to release Nasser on humanitarian grounds so he can care for his father, including by ensuring that he is able to attend his chemotherapy appointments in the best possible conditions.

Since Nasser's arrest, the international community has consistently called for his release. In January 2023, for example, the European Parliament adopted a <u>resolution</u> calling for Nasser's "immediate and unconditional release," and in August 2024, the UN Working Group on Arbitrary Detention adopted an <u>opinion</u> finding that Nasser's detention violates international law and calling for his immediate release. Releasing him on humanitarian grounds would therefore not only provide comfort to a suffering family, but also uphold and reaffirm Morocco's international obligations.

Sincerely,

Freedom House

Raoul Wallenberg Centre for Human Rights

International Service for Human Rights (ISHR)

MENA Rights Group

**Human Rights Foundation** 

Rif Alert

Human Rights Watch

World Organisation Against Torture (OMCT), within the framework of the Observatory for the Protection of Human Rights Defenders

International Federation for Human Rights (FIDH), within the framework of the Observatory for the Protection of Human Rights Defenders

Amnesty International USA

Middle East Democracy Center

جلالة الملك محمد السادس

الرباط، المغرب

۲۰۲۰ يوليو ۲۰۲۰

## جلالة الملك،

نكتب إليكم لنطلب من حكومة المغرب الإفراج الفوري عن المدافع عن حقوق الإنسان ناصر زفزافي لأسباب إنسانية حتى يتمكن من رعاية والده المسن الذي تم تشخيصه مؤخراً بسرطان في المرحلة الرابعة. إن الإفراج عن ناصر في 30 يوليو أو قبل ذلك سيكون تكريماً لتقليدكم العريق في إظهار الرحمة بمناسبة ذكرى توليكم العرش.

كما تعلمون، ناصر زفز افي هو ناشط من القادة الأصليين لحركة حراك الريف، التي جمعت عشرات الآلاف من الناس في سلسلة من الاحتجاجات الجماهيرية. طالب المتظاهرون بإنهاء تهميش المجتمعات الناطقة باللغة الأمازيغية، وطالبوا بتحسين أنظمة الرعاية الصحية والبنية التحتية، وإنهاء الفساد، وتوفير فرص عمل أفضل. تم اعتقال ناصر في مايو 2017 وأدين في يونيو 2018 في محاكمة جماعية إلى جانب قادة ومشاركين آخرين في حركة حراك الريف، وحُكم عليه بالسجن 20 عاماً.

تم تشخيص والد ناصر مؤخرًا بسرطان المستقيم النقيلي في المرحلة الرابعة الذي انتشر إلى رئتيه وكبده والعقد الليمفاوية في صدره وبطنه. هذا السرطان غير قابل للشفاء، على الرغم من أنه يخضع للعلاج الكيميائي في محاولة للسيطرة عليه. ندعو حكومة المغرب إلى الإفراج عن ناصر الأسباب إنسانية حتى يتمكن من رعاية والده، بما في ذلك ضمان تمكنه من حضور مواعيد العلاج الكيميائي في أفضل الظروف الممكنة.

منذ اعتقال ناصر، دأب المجتمع الدولي على المطالبة بالإفراج عنه. ففي يناير 2023، على سبيل المثال، اعتمد البرلمان الأوروبي قراراً يدعو إلى "الإفراج الفوري وغير المشروط" عن ناصر، وفي أغسطس 2024، اعتمد الفريق العامل المعني بالاحتجاز التعسفي التابع للأمم المتحدة رأياً بأن احتجاز ناصر ينتهك القانون الدولي ودعا إلى الإفراج الفوري عنه. وبالتالي، فإن الإفراج عنه لأسباب إنسانية لن يوفر الراحة لعائلة تعانى فحسب، بل سيدعم ويؤكد أيضًا التزام المغرب بواجباتها الدولية.

## مع خالص التقدير،

- 1. فريدوم هاوس
- 2. مركز راؤول والينبرغ لحقوق الإنسان
- 3. الخدمة الدولية لحقوق الإنسان (ISHR)
  - 4. منا لحقوق الإنسان
  - 5. مؤسسة حقوق الإنسان

- 6. ريف أليرت
- 7. منظمة هيومن رايتس ووتش
- 8. المنظمة العالمية لمناهضة التعذيب ، (OMCT) في إطار مرصد حماية المدافعين عن حقوق الإنسان
- 9. الاتحاد الدولي لحقوق الإنسان ، (FIDH)في إطار مرصد حماية المدافعين عن حقوق الإنسان
  - 10. منظمة العفو الدولية (الولايات المتحدة الأمريكية)
    - 11.مركز الديمقراطية في الشرق الأوسط